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Jeden tým slaví, druhý trne.
Interligu chce Veselí i Hodonín
Házenkářky Veselí nad
Moravou skončily v
interlize poslední a
čekají, zda sestoupí.
Do nejvyšší soutěže
naopak míří Hodonín,
který vyhrál první ligu.

JAN PAŘÍK
LIBOR KOPL

Brno – Geograficky k sobě
mají oba kluby velmi blízko.
Hodonín dělí od Veselí nad
Moravou necelých třicet ki-
lometrů. V tamních házen-
kářských oddílech však řeší
opačné problémy. Zatímco
hodonínské hráčky opano-
valy první ligu a podají při-
hlášku do interligy, jejich
kolegyně z Veselí v play-out
nejvyšší soutěže obsadily
poslední příčku a nyní če-
kají na verdikt svazu, zda
interligu letos někdo opustí.
„O nejvyšší soutěž zájem
máme. Poslaly jsme při-
hlášku a uvidíme, jak roz-
hodne exekutiva svazu. Jas-
no bude po víkendu,“ říká
Vlastimil Procházka, sekre-
tář Veselí nad Moravou.
V Hodoníně (na snímku

opora Alžběta Tóthová) se
po vítězné jízdě a trochu
nečekaném triumfu v první

lize rozmýšleli, zda o inter-
ligu projeví zájem. „Nakonec
jsme se rozhodli, že při-
hlášku pošleme. Dali jsme
na hlas hráček, které do to-
ho chtějí jít. Ještě jednáme s
různými partnery, ale příští
rok se v nejvyšší soutěži
objevíme,“ tvrdí šéf hodo-
nínského oddílu Radek Bi-
čan.
Ideální scénář pro jiho-

moravskou i českou háze-
nou je ten, že do příští se-
zony interligy naskočí troj-

násobné české
šampionky z
Veselí nad
Moravou i há-
zenkářská
štika po-
sledních let

Hodonín,
který první li-
gu hrál pre-
miérový

rok.
„Samozřejmě
pro český svaz
bude nejlepší,
když budou hrát
oba celky. Interliga
je kvalitní soutěž,
kde se musí dost
trénovat, což je

dobré třeba i pro reprezen-
taci. Z hlediska Veselí bude
škoda, pokud spadne. Dlou-
hodobě dosahuje pěkných
výsledků a letos se do se-
stupu trochu nešťastně za-
motalo,“ vykládá manažer
házenkářských soutěží Jiří
Konečný.
Jeho slova potvrzuje fakt,

že Panenky v základní části
interligy obsadily desátou
pozici a nasbíraly o třináct
bodů víc než z českých
družstev poslední Písek.
Jenže v play-out před závě-
rečným domácím duelem se
Zlínem, jenž startuje zítra v

půl sedmé večer, ne-
získalo Veselí ani
bod a už teď je
jasné, že obsadí
poslední příčku.
„Zlom přišel v
utkání s Pískem.

Mysleli jsme si,
že vyhra-
jeme
něja-
kou

setrvačností. Už to ale není,
co bývalo. Prostě jsme to
nezvládli,“ ví vedoucí vesel-
ského družstva Ivo Sádlo.
Hodonín výhru v druhé

nejvyšší soutěži uhájil o dva
body a triumf oslavil doma
po úspěšném duelu s rezer-
vou olomoucké Zory.
„Chceme dát holkám, které
si postup vybojovaly, mož-
nost vyzkoušet si interligu.
Myslím, že po nějakém do-
plnění bude náš kádr kon-
kurenceschopný. V tom, že
je nedaleko další špičkový
oddíl, problém nevidím.
V Brně basketbalovou ligu
taky hrálo víc týmů,“ povídá
Bičan.

Situace v interlize
Nejvyšší ženská házenkář-
ská soutěž letos měla tři-
náct účastníků – sedm z
České republiky a šest ze
Slovenska. Regule přitom
dovolují maximálně osm
českých a šest sloven-
ských klubů. Na tento fakt
spoléhají ve Veselí nad
Moravou, kde doufají, že
se pro příští ročník počet
českých družstev rozšíří.
Ve Veselí nemohou spolé-
hat na to, že vítěz první ligy
o interligu nebude mít zá-
jem. Hodonín totiž při-
hlášku pošle.

Na 64 polích
VYŠKOV. Přebor Jihomo-
ravského šachového svazu
v rapid šachu absolvovalo 7
týmů. Výsledek: 1. Naplech-
team (Ondřej Nepomucký
4,5-6, Petr Kunčar 5,5, Vla-
dislav Sládek 4, Michal Sy-
sel 4, Martin Štrublík 4,5)
18(22,5), 2. Slovan Ivančice
(Martin Tláskal 2, Jiří Sysel
5, Milan Kábela 3,5, Josef
Kolek 4,5, Petr Doležal 4,5)
15(19,5), 3. Duras BVK Brno
10(17), 4. Mix Boskovice
8(16), 5. TJ Sloup 6(11,5), 6.
MKS Vyškov 4(11) body,
atd. Vítězové hráli mimo
soutěž, přeborníkem JmŠS
je Slovan Ivančice.
KYJOVSKÝ KONÍK.

Turnaj v rapid šachu dětí
do 15 let se konal v Kyjově
za účasti 68 hráčů. Vítězem
se stal David Barák (Duras
BVK Brno) 7(7), který byl
nejlepším chlapcem do 15
let. Nejlepší dívkou byla
Marie Vavřínková (Lok. Br-
no), nejlepším do 8 let Ri-
chard Svoboda (DDM
Strážnice), do 10 let Tadeáš
Hladký (Lok. Brno), do 12
let Lukáš Vojtěch Londin
(Kvasaco Vacenovice).
Nejmladším byl Jakub Fiala
(ročník 2012) z ŠK Veselí
nad Moravou.
ZNOJMO. Na Memoriálu

ing. Jana Turka v rapid ša-
chu nastoupilo 42 hráčů.
Výsledek: 1. Kirill Burdalev
(Lok. Brno) 7,5(9), 2. David
Holemář (Moravská Slavia)
7, 3.–4. Jan Sikora (TŽ Tři-
nec), Josef Růžička (TJ
Znojmo) 6,5, 5.–9. Josef
Petlák (TJ Znojmo), Hannes

Schirmbeck (Rakousko),
Tomáš Fojtík (Garde Lipo-
vec), Libor Dvořák (TJ Zno-
jmo), Petr Folk (Šakal Ko-
zolupy) 6 bodů atd.
ZNOJEMSKÁ KRÁ-

LOVNA. Celkový výsledek:
1. Joanna Worek (JOLY Lysá
nad Labem) 6(7), 2. Martina
Folková (Šakal Kozolupy)
5,5, 3. Olga Sikorová (TŽ
Třinec) 5, 4. Daniela Dum-
ková (Šachy Zastávka) 3,5,
5. Štěpánka Schirnbeck
(Rakousko) 2,5, 6.–7. Moni-
ka Závůrková (Kavalier Sá-
zava), Julia Jeřábková (ŠK
Mohelnice) 2, 8. Romana
Vavrušková (Spartak Rych-
nov nad Kněžnou) 1,5 bodu.
ZNOJEMSKÁ KRÁ-

LOVNIČKA. Turnaj v ra-
pid šachu absolvovalo 20
dívek. Výsledek: 1. Marie
Vavřínková (Lok. Brno) 6(7),
2.–3. Renata Sasková (ŠK
Kuřim), Taťána Nesporá (ŠK
1921 Zábřeh) 5,5, 4.–5. Asja
Pluhařová (ŠK Kuřim),
Zuzana Jackovičová (Mo-
ravská Slavia) 5 bodů, atd.
OŘECHOV. Klimus Cup

v desetiminutovkách na
závěr sezóny absolvovalo
38 šachistů. Výsledek: 1.
Tomáš Lakatoš (SVK)
8,5(11), 2.–3. Adam Dvořák
(Lok. Brno), Mojmír Moulis
(Orel Ořechov) 8, 4.–5. Petr
Skácelík (Moravská Slavia),
Lukáš Řehůřek (Bystrc Oi-
lers) 7,5, 6.–7. Stanislav
Messerschmidt, Pavel Kubát
(oba Orel Ořechov) 7, 8.–9.
Pavel Hubený (Boskovice),
Vladimír Adame (Valašské
Meziříčí) 6,5 bodu atd. (kal)

Brněnš   vědci ak  vně pracují v rámci projektů česko-norské spolupráce 

CZ09 Fond pro bilaterální spolupráci 
v česko-norském výzkumném programu

ČLENOVÉ PROJEKTU: 
Eva Bártová (koordinátorka projektu), 
Philippe Collas, Anne Simonsen, Thomas 
Küntziger, Soňa Legartová, Jana Krejčí, Jana 
Suchánková, Alena Kovaříková, Michal 
Franek, Serhiy Pankiv, Kulbhushan Sharma, 
Torunn Rønningen.

BIOFYZIKÁLNÍ ÚSTAV AV ČR, V.V.I. A NORŠTÍ 
PARTNEŘI PROJEKTU:
Oddělení molekulární cytologie a cytometrie 
Biofyzikálního ústavu AV ČR, v.v.i. v Brně pod ve-
dením doc. RNDr. Evy Bártové, Ph.D. se zabývá 
studiem struktury buněčného jádra a procesy, 
jako je exprese genů nebo opravy DNA. Mezi cíle 
práce tohoto oddělení patří rovněž studium epi-
gene  ckých mechanismů, které se týkají změn 
v modifi kacích histonů a tyto změny se mohou 
uplatňovat při vzniku patofyziologických stavů lid-
ského organismu. Spolupracující norská skupina 
působí na Ústavu základního lékařského výzkumu 
Univerzity v Oslu a úzce spolupracuje s klinickými 
laboratořemi Národní nemocnice v Oslu. Práce 
partnerské skupiny je zaměřená zejména na stu-
dium autofagie v rámci rakovinotvorných procesů 
nebo na studium jaderných laminů, jejichž chybné 
formy například způsobují vznik Hutchinson–Gil-
ford progeria syndromu (syndrom předčasného 
stárnu  ).

ČINNOST PROJEKTOVÉHO TÝMU
V rámci projektu „Česko-norské vzájemné kontak-

ty týkající se struktury a funkce buněčného jádra“ 
se 20.–23. dubna 2017 v Českém Krumlově usku-
tečnila konference s názvem Jaderná architektura 

a funkce ve zdraví a nemoci. Toto setkání vědců 
proběhlo v úzké návaznos   na projekt probíhající 
v letech 2014–2017 (Jaderná architektura během 

regulace autofagie, reparace DNA a při genové 

expresi). 
Vzájemné setkání vědců posílilo spolupráci mezi 
českými a norskými laboratořemi. Na dubnovém 
mee  ngu se sešli odborníci v oboru superrozlišo-
vací mikroskopie a renomovaní výzkumníci, kte-

ří se zabývají laminy, laminopa  ckými buňkami 
nebo buňkami nádorovými. Cílem však byla také 
výměna zkušenos   mezi studenty, prezentace 
jejich práce a výměna experimentálních znalos  . 
Na studenty byla zaměřená také druhá část čes-
ko-norské spolupráce, během níž se za podpo-
ry MŠMT uskutečnila tříměsíční stáž nadaného 
Ph.D. studenta Mgr. Michala Franeka v norské 
laboratoři (Department of Oral Biology, Oslo Uni-
versity). Český student během své stáže sledoval 
růstové charakteris  ky významných bakteriálních 
patogenů, jako je například Streptococcus Pneu-

moniae, a svůj výzkum realizoval pomocí pokroči-
lých technik fl uorescenční mikroskopie. 
Náš projekt je projektem základního výzkumu 
a cílem tak není přímá aplikace výsledků do kli-
nické praxe. Řada metod se však postupně začí-
ná využívat i v lékařství při diagnos  ce závažných 
onemocnění. Příkladem takové metody je FLIM 
(Fluorescence Life  me Imaging Microscopy). Tato 
pokročilá technologie v kombinaci s metodou 
FRET (Förster resonance energy transfer) slouží 
vědcům Biofyzikálního ústavu AVČR, v.v.i. přede-
vším k odhalení vzájemných interakcí proteinů. 
V klinické praxi se pak tato metoda může použít 
například při sledování kožních onemocnění. Me-
toda slouží k včasné detekci melanomu, používá 
se při studiu mozkových nádorů nebo při sledo-
vání účinnos   léků v tkáních. Tyto nové techniky 
mají sice v klinické praxi stále svá omezení, ale 
v budoucnu mohou výrazně přispět ke zlepšení 
diagnos  ckých přístupů a nasazení vhodné léčby. 
Z toho důvodu je důležité, aby i vědci v našem 
regionu tyto pokročilé technologie uměli ovládat 
a využívat i pro svůj výzkum. 

Autor: doc. RNDr. Eva Bártová, Ph.D.
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